



中文标题 检索 药刊检索

栀子保肝利胆作用及其肝毒性研究

投稿时间: 2011-04-17 责任编辑: 张宁宁 [点此下载全文](#)

引用本文: 张海燕, 邹伟魁, 李芳, 宋伟, 贺娅, 杨明. 栀子保肝利胆作用及其肝毒性研究[J]. 中国中药杂志, 2011, 36(19): 2610.

DOI: 10.4268/cjmm20111902

摘要点击次数: 626

全文下载次数: 259

广告合作

作者中文名	作者英文名	单位中文名	单位英文名	E-Mail
张海燕	ZHANG Haiyan	江西中医学院 现代中药制剂教育部重点实验室, 江西 南昌 330004	Key Laboratory of Modern Preparation of Traditional Chinese Medicine, Ministry of Education, Jiangxi University of Traditional Chinese Medicine, Nanchang 330004, China	
邹伟魁	WU Weikui	西南交通大学 材料先进制造教育部重点实验室, 四川 成都 610003	Key Laboratory of Advanced Technology of Materials, Ministry of Education, Southwest Jiaotong University, Chengdu 610003, China	
李芳	LI Fang	江西中医学院 现代中药制剂教育部重点实验室, 江西 南昌 330004	Key Laboratory of Modern Preparation of Traditional Chinese Medicine, Ministry of Education, Jiangxi University of Traditional Chinese Medicine, Nanchang 330004, China	
宋佳	SONG Wei	江西中医学院 现代中药制剂教育部重点实验室, 江西 南昌 330004	Key Laboratory of Modern Preparation of Traditional Chinese Medicine, Ministry of Education, Jiangxi University of Traditional Chinese Medicine, Nanchang 330004, China	
贺娅	HE Ya	江西中医学院 现代中药制剂教育部重点实验室, 江西 南昌 330004	Key Laboratory of Modern Preparation of Traditional Chinese Medicine, Ministry of Education, Jiangxi University of Traditional Chinese Medicine, Nanchang 330004, China	
杨明	YANG Ming	江西中医学院 现代中药制剂教育部重点实验室, 江西 南昌 330004 成都中医药大学, 四川 成都 611137	Key Laboratory of Modern Preparation of Traditional Chinese Medicine, Ministry of Education, Jiangxi University of Traditional Chinese Medicine, Nanchang 330004, China Chengdu University of Traditional Chinese Medicine, Chengdu 611137, China	yangming16@126.com

基金项目: 国家“重大新药创制”科技重大专项(2009ZX09103-393, 2009ZX09310-005); 中医药行业科研专项项目(200708006)

中文摘要: 传统中药栀子在临床中广泛用于急、慢性肝病的治疗。但是, 近20多年来不断有报道栀子及其主要成分具有一定的肝毒性。作者在国内外文献调研的基础上, 对其保肝利胆作用及肝毒性问题进行了较深入的探讨, 以期对栀子相关药物的临床合理应用及其新药研发提供一定的参考。

中文关键词: 栀子 保肝利胆 肝毒性

Study on liver protection, cholagogic effect and hepatotoxicity of Gardeniae Fructus

Abstract: Gardenia is widely used in clinical treatment to cure acute and chronic liver disease. But in recent two decades, hepatotoxicity has been reported from gardenia and major components. Based on literature research, the liver protection, cholagogic effect and hepatotoxicity have been discussed in-depth, with the purpose to provide a reference for rational usage in clinical and new drug development of gardenia.

keywords: Gardeniae Fructus liver protection and cholagogic effect hepatotoxicity

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)